
   علي عباس اديب:
قابل توجه مديران خود تحقير و مايه ننگ! 
در اوج تحريم ها و تهديدها نشان داديم هم 
مي شود موشك هايپرسونيك ساخت، هم 
پهپاد مهاجر و هم دولت بدون بهانه به كارش 

برسه!  #مهاجر_10
   سايه ذاكري:

پهپاد داريم چه پهپ��ادي!  مداومت پروازي 
۲۴ساعته، شعاع عملياتي ۲ هزار كيلومتري، 
بيشينه ظرفيت سوخت ۴۵0  ليتر، بيشينه 
وزن محموله ۳00 كيلوگرم، حداكثر سرعت 
۲10 كيلومتر بر ساعت، قابليت حمل انواع 
مهمات و بمب هاي قائم، الماس و دستواره، 
مجهز به س��امانه هاي جنگ الكترونيك و 

اشراف اطلاعاتي. 
   كيان مهزاد:

برشمردن ويژگي هايي مثل پرواز ۲۴ساعته، 
ش��عاع عملياتي ۲ هزاركيلومتري، ظرفيت 
س��وخت ۴۵0 ليتري و ارتفاع ۲۴ هزارپايي 

براي ما فقط يكسري عدد است اما پشتش بايد 
دريايي از علم و تكنولوژي و فناوري باشد. اين 
اعداد هر كدام نشانه كلي زحمت و جهاد علمي 

است. اين تلاش و جهاد مبارك ملت ايران. 
   سيدعليرضا آل داود:

اين پهپ��اد معادله بس��ياري از جنگ ها را 
تغيير خواهد داد ان شاءالله. پهپاد مهاجر10 
مي تواند با مداومت پروازي ۲۴ س��اعت و 
شعاع عملياتي ۲ هزار كيلومتر نقش مهمي 
در ارتقای ت��وان دفاعي نيروهاي مس��لح 

داشته باشد. 
   ميثم ايراني:

تقريباً از سال ۶۲ جوانان غيور و وطن پرستان 
واقعي با ساخت  پهپاد هايي شبيه اسباب بازي 
شروع كردند و حالا مهاجر10 مي سازند كه 
از نظر سرعت، قابليت حمل انواع تسليحات، 
مداومت پرواز و ديگر امكانات لازم براي يك 
پهپاد جنگي سرآمد اس��ت و تن هر بدخواه 

ايران و ايراني را به لرزه درمي آورد!

   صفحه توئيتري »پاد«:
همزمان ب��ا روز صنعت دفاع��ي و با حضور 
رئيس جمهور از پهپاد »مهاجر 10« رونمايي 
ش��د. پهپاد مهاجر 10 مي تواند با مداومت 
پروازي ۲۴ س��اعت و شعاع عملياتي ۲ هزار 
كيلومتر نقش مهمي در ارتقای توان دفاعي 

نيروهاي مسلح داشته باشد. 
   و. مهدي:

عقاب جديد ايران معرفي شد: پهپاد مهاجر10! 
ش��عاع عملياتي تهران تا تلاوي��و؛ بله همون 
عقاب هاي معروف در كتاب مقدس.  #مهاجر

   حبيب حبيبي:
پهپاد مهاجر 10 رونمايي شد. ويژگي هاي اين 
پهپاد: قابليت حمل انواع بمب ها و موشك هاي 
دقيق زن، س��رعت متوس��ط ۳۵0 كيلومتر بر 
ساعت، بيشينه مداومت پروازي با حمل محموله 
داخل بدنه: ۲۴ س��اعت، بيشينه وزن محموله 
تس��ليحاتي: ۳00 كيلوگ��رم، بيش��ينه حجم 
سوخت: ۴۵0 ليتر، سقف پروازي: ۲۴ هزار فوت. 

   اعظم سادات سيدمؤمني:
چند دقيقه وقت بذاريد و ش��اهكار »پهپاد 
مهاجر 10« را ببينيد، نماد »خودباوري« و 

»توانايي ملت ايران« يعني همين.  #مهاجر
   احمد روستايي:

ارتفاع بالاي ۲0 هزارپا خيلي معنادار است. پرواز 
در اين ارتفاع به دليل شرايط خلاء و ساير مسائل 
جوي نيازمند جنس خاصي از كامپوزيت است. 
دستيابي به اين ويژگي نشانه توان علمي بالاي 
دانشمندان هواوفضاس��ت كه جاي تبريك و 

قدرداني دارد. اين يك موفقيت ملي است. 
   احسان عليمردي:

هر پهپادي كه رونمايي مي شود يعني يك آجر 
بر ديوار دفاعي ايران افزوده مي شود. امنيت 
اتفاقي نيست و اتفاقي هم تثبيت نمي شود. هر 
پهپاد دستاوردي است براي احقاق حق ملت 
ايران. ايران قوي گام به گام س��اخته خواهد 
شد. اميدوارم مشابه اين دستاوردها در عرصه 

اقتصادي هم ديده شود. 

پهپاد »مهاجر10« با نمره 20!
واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به رونمايي از جديدترين پهپاد ايران

طي مراسمي در روز گذشته با حضور رئيس جمهور از پهپاد »مهاجر ۱۰« با بيشينه مداومت 
پروازي ۲۴ ساعت در ارتقاع ۷ هزار متري و با شعاع عملياتي ۲ هزار كيلومتري رونمايي 
شد. كاربران شبكه هاي اجتماعي در توئيت هايي اين دستاورد مهم نيروي هوايي را تبريك 

گفتند و از ويژگي هاي اين پهپاد و تأثير آن در ارتقای توان دفاعي كشور نوشتند. كاربران 
رسيدن به چنين دستاوردي را آن هم در اوج تحريم و دشمني، نشانه اي بر توان ايران براي 
پيشرفت و اقتدار دانستند. در ادامه بخش هايي از واكنش هاي كاربران را مرور كرده ايم. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

      دوستي | از صفحه كاربري با نام »امير محمد«

اصل كار، روح است
حاج محمد اسماعيل دولابي:

هر كاري از دل بر مي آيد، مال خداست. همين كه ابرو اخم مي كند، 
جزا مي نويسند – باز هم كه مي شود و مي خندد، جزا مي نويسند. چرا 
اين دل همه كارش خوب است؟ اما نفس هر كاري كه مي كند هَباءً 
منثوراً است. همه اش كلك مي زند و اخم هم مي كند. اما هر چه عمل 

مي كند هباءً منثوراً است و »هيچ« مي شود. 
بدن هيچ چيزش قبول نيس��ت، بيهوده از او باور نكن. مرتب دولا 
و راست مي ش��ود، در حالي كه اصلِ كاري، روح است. اما باز، اين 
خراب مي كند. براي يك دولا و راست شدن، الاغ نفس، همه چيز 
را به جيب مي زند – به خيالش كه بازار دنيا مال اوست. راكب او كه 
رويش سوار است قيمت دارد؛ اما الاغ، آن چنان خودنمايي مي كند 

كه كم كم مي خواهد سوار صاحب خود شود. 
نفس، همان الاغ زير پاي آدمي است كه س��رش را اين سو و آن سو 
مي كند و وقتي يك كمي آن را تيمار مي كنيد و به پالانش اهميت 
مي دهيد و برايش غصه مي خوريد كه كاه و جو ندارد، س��وار آدمي 
مي شود. تا وقتي كه من سوار آن بودم برُاق بود، با آن عرش مي رفتم. 

وقتي كه او سوار شد، الاغ است. 
منبع: كانال تلگرامي »يادنامه ميرزا اسماعيل دولابي« به استناد كتاب 
طوباي محبت، مجالس حاج محمد اسماعيل دولابي، جلد چهارم، ص ۶۹

   آیينه نفس

سخنان ۴٩ سال پيش رهبر انقلاب در خصوص كنگره جهاني اربعين

اربعين يعني ميعاد شيعيان در يك كنگره بين المللي

فرهاد فلاح در توئيتی نوش��ت: يك مقوای ب��زرگ برداريد. روی مق��وا بخوابيد تا بچه ها 
عكس تان را روی مقوا بكشند. و بعد دورش را با سليقه تان و با همكاری بچه ها پر كنيد. هنر 

ارتباط با بچه ها ساده تر از آن است كه تصور می كنيم.

پوريا فاضل توئيت كرد: كاركرد تلويزيون هاي پوششي نظير ايران اينترنشنال و من وتو براي 
سرويس هاي غربي؛ ايجاد مسئله براي ايران است! مسئله سازي كمك مي كنه فكر مردم در حدي 

كه سرويس ها تنظيم مي كنن باقي بمونه و چشم انداز دستخوش دستكاري شناختي بشه.

كانال تلگرامي »عالم سياس��ت« نوش��ت: 
چهل ونه س��ال پيش، يعني زماني كه هنوز 
مراسم اربعين، به شكوه امروز شكل نگرفته 
بود، حضرت آيت الله خامنه اي در سال 1۳۵۲ 
مصادف با روز جمعه ۲0 صفر س��ال 1۳۹۴ 
هجري قمري در جريان سلس��له جلساتي 
در مسجد امام حسن)ع( در مشهد مقدس 
كه به شرح و تفسير خطبه هاي نهج البلاغه 
اختصاص داشت، به مناسبت تقارن با شب 
اربعين حس��يني، تحليلي تاريخي و جامع 
از چرايي اهميت زي��ارت اربعين ارائه دادند. 

ايشان در اين بيانات تأكيد كردند:
» مي دانيد يكي از علائم ايمان زيارت اربعين 
است؟ بنده نمي دانم اين روايت چقدر صحيح 
است، اصراري هم ندارم كه بگويم معناي اين 
روايت همين اس��ت كه من گمان كرده ام، 
واقعش هم اين اس��ت كه احتمال مي دهم 
معنايش يكي از شقوق و احتمالات ديگري 
باشد كه در اين زمينه بيان مي شود؛ امّا اگر 
اين احتمال هم كه من مي گويم باشد، مؤيد 

فراواني دارد؛ »زيارة الاربعين«. 
شيعه يك جمع متفرقي بود. يك جامعه اي 
بود كه در يك ج��ا، در يك م��كان زندگي 
نمي كردند. در مدينه بودند، در كوفه بودند، 
در بصره بودند، در اهواز بودند، در قم بودند، 

در خراس��ان بودند، اطراف و اكناف بلاد. اما 
يك روح در اين كالبد متف��رق و در اين اجزا 

متشتت در جريان بود. 
مثل دانه هاي تسبيح يك رشته و يك نخ همه 
اينها را به هم وصل مي كرد. چه بود آن رشته؟ 
رشته اطاعت و فرمانبري از مركزيت تشيع، 
از رهبري عالي تش��يع يعني امام. همه اين 
رشته ها به آنجا متصل مي شد. قلبي بود كه به 
همه اعضا فرمان مي داد. و به اين ترتيب تشيع 
يك سازمان و يك تشكيلاتي بود. ممكن بود 
دو نفر از حال هم خبر نداشته باشند اما بودند 

كساني كه از حال همه با خبر بودند. اطاعت و 
فرمانبري آنها به حساب بود، فرياد زدنشان از 
روي دستور بود، سكوتشان بر طبق نقشه بود. 
همه چيزشان با حساب بود. فقط يك عيبي 
كار آنها داش��ت و آن اينكه همديگر را كمتر 
مي ديدند. اهل يك شهر، شيعيان يك منطقه 
البته يكديگ��ر را مي ديدند. ام��ا يك كنگره 
جهاني لازم بود براي شيعيان روزگار ائمه)ع(. 
اين كنگره جهاني را معين كردند. وقتش را هم 
معين كردند. گفتند در اين موعد معين در آن 
كنگره هر كس بتواند شركت كند. آن موعد روز 

اربعين اس��ت و جاي شركت، سرزمين كربلا 
است. چون روح ش��يعه روح كربلايي است ، 
روح عاشورايي است. در كالبد شيعه تپش روز 
عاشورا مشهود است. شيعه هر جا كه هست 
دنباله روي عاشوراي حسين است. اين هم كه 
مي بيني همه جا اين تپش هايي كه در شيعه 
مشهود شده ، از آن مرقدِ پاك ناشي شده. اين 
شعله هايي بوده كه از آن روح مقدس و پاك و 
از آن تربت عالي مقدار سركشيده. به جان ها و 
روح ها رسيده. انسان ها را به گلوله هاي داغي 

تبديل كرده و آنها را به قلب دشمن فرو برده. 
بنابراين مس��ئله اربعين يك مسئله مهمي 
اس��ت ، اربعين يعني ميعاد شيعيان در يك 
كنگره بين المللي و جهاني براي سرزميني 
كه خودش خاطره انگيز است آن سرزمين . 
سرزمين خاطره هاست ، خاطره هاي باشكوه ، 
خاطره هاي عزيز، س��رزمين ش��هدا، مزار 
كشته ش��دگان راه خدا، اينجا جمع بشوند 
تشيع ، پيروان تشيع و دست برادري و پيمان 
وفاداري هر چه بيش��تر بدهن��د.  اگر امروز 
هم بتوانند ش��يعيان آن س��رزمين پاك و 
مقدس را يك چنين ميع��ادي قرار بدهند. 
البته بسيار كار به جا و جالبي خواهد بود و 
همين دنباله گيري از راهي است كه از ائمه 

هدي)ع( به ما ارائه دادند.«

يك پيشنهاد برای هنر ارتباط با بچه ها كاركرد اينترنشنال و من وتو براي سرويس هاي غربي

ترديدهاي صميمانه عين القضات همداني
صديق قطبي در كانال تلگرامي خود 
پ��اره اي از نوش��ته هاي عين القضات 
همداني، فقيه و ع��ارف قرن پنجم و 
شش��م هجري قمري را به اش��تراك 

گذاشت. در اين نوشته ها آمده است:
»هر چه مي نويسم پنداري دلم در آن 
خوش نيست. و بيشتر آنچه مي نويسم 
در اين روزها همه آن اس��ت كه يقين 
ندان��م كه نوش��تن آن بهتر اس��ت از 
نانوشتن.  اي دوست! نه هرچه درست 
بوَُد و صواب بوَُد روا بوَُد كه بگويند... و 
چيزها نويسم بي خود كه چون با خود 
آيم برآن پشيمان باشم و رنجور... و به 
حرمت دوستي كه نمي دانم كه اينكه مي نويسم، راه سعادت است كه مي روم، يا راه شقاوت. و حقاً 
كه نمي توانم كه ننويسم، و جز گوي بردن در ميدان تقدير روي نيست... و كاشكي چون نمي دانم 
يك بارگي ناداني شدمي تا از خود خلاص يافتمي، چون در حركت و سكون چيزي نويسم رنجور 
ش��وم از آن به غايت. و چون در معاملت راه خدا چيزي نويسم هم رنجور ش��وم... و چون از احوال 
عاشقان نويسم خود نشايد، و چون احوال عاقلان نويسم هم نشايد، و هر چه مي نويسم هم نشايد. و 
اگر هيچ ننويسم هم نشايد. اگر گويم هم نشايد، و چون خاموش گردم هم نشايد. و اگر اين واگويم 
هم نشايد، و اگر وانگويم هم نشايد. و اگر خاموش شوم هم نشايد.« )نامه هاي عين القضات همداني، 

جلد دوم، به اهتمام علينقي منزوي و عفيف عُسيران، ص1۹۷_1۹۹(
»دريغا هر چند كه مي خواهم از عالمَ كتابت بگريزم، كتابت مرا به دست مي گيرد و نمي گذارد كه از كتابت 

با مكتوب باشم.« )تمهيدات، عين القضات همداني، تصحيح عفيف عسيران، ص۳۲۳_۳۲۴(
»دريغا علم پايان ندارد، و ما به پايان نخواهيم رسيدن. و البته مي خواهيم كه ما بدو در رسيم، و 
نخواهيم رسيدن: نه علم داريم و نه جهل، نه طلب داريم و نه ترك، نه حاصل داريم و نه بي حاصلي، 
نه مستيم و نه هشيار، نه با خوديم و نه با او. از اين سخت تر، چه محنت باشد! گويي كي باشد كه از 

قيل و قال نجات يابيم؟!« )همان، ص۳۵۳(
اين مايه از صدق و صفا و پالودگي كه در اين كلمات موج مي زند بي نظير است. نويسنده اي كه نمي داند 
نوشتن بهتر است يا ننوشتن و در آرزوي رهايي از قيل و قال است. در آرزوي گريز. نويسنده اي خودآگاه 

كه ترديد مي كند و بر محدوديت و نابسندگي خود و كار و كوشش واقف است. شجاعت اظهار ناتواني!

بدن مان را همانطور كه هست، دوست بداريم
محمدجعفر زاهدپور نوشت: اين روزها 
بخش قابل توجهي از مردم جهان، از 
ب��دن خودش��ون رضاي��ت ندارند و 
واقعيت هاي آن را نمي پذيرند. فضاي 
جوام��ع ام��روزي، ارزش و اهميت 
اصل��ي را ب��ه ظاه��رِ بيرون��ي افراد 
اختصاص مي ده و ويژگي هاي دروني 
)مانند آگاه��ي، مهارت ها، مهرباني 
و...( را عملًا ناديده مي گيره! بنابر اين، اف��راد فكر مي كنند كه اگه تمامي نقايص بدن  و ظاهر 
بيروني شون را اصلاح كنند، در نهايت به جايگاه مطلوبي در جامعه مي رسن و »خوش بخت!«  
مي شن! و اين اتفاقات مانع از اين شده كه بس��ياري از افراد جامعه )و شايد خود شما(، بدن 
خودشون رو بپذيرند و واقعيت هاي اون رو دوست داشته باشند. حقيقت اينه كه اگه ما بتونيم 
با اين حالت هاي منفي نگرانه مقابله كنيم و در ادامه به بدن خودمون عش��ق بورزيم و به آن 
احترام بذاريم، در نهايت افراد سالم تر و شادتري خواهيم بود. يك پژوهش در دانشگاه اوتاوا 
اين دس��تآورد را تأييد كرده كه هرچه افراد، تصوير بهتري از بدن خودشون در ذهن داشته 
باشند، بدن سالم تر و زندگي بهتري خواهند داشت. پس لطفاً در عين حال كه به فكر سلامت 

جسماني و زندگي سالم هستي، بدنت را بپذير و دوست داشته باش…

اثر نزديكي زمان
كانال »روانشناسي تحليل رفتار متقابل« نوشت: همه ما در دام »اثر نزديكي زماني« مي افتيم. 
تحقيقات نشان داده است كه وقتي افراد در تابستان در حال ساختن خانه باشند، تأكيد بيش ازحد 
بر اين خواهند داشت كه خانه استخر داشته باشد. چراكه گرماي تابستان بر ذهن آنها تأثير گذاشته 
و اهميت استخر را بيش ازحد فرض مي كنند. اين در حالي است كه خانه هايي كه در زمستان نقشه 
آنها كشيده مي شود، معمولاً فاقد استخر هستند! آيا نيازهاي ما تغيير كرده است؟ خير! چه چيزي 
تغيير كرده است؟ زمان تصميم گيري. نقشه خانه اي كه قرار است در آن سال ها در آن زندگي كنيم 
- هم زمستان و هم تابستان- بسته به اين كه در چه فصلي )زمان تصميم گيري( احداث مي شود 
 immediacy effect ( تحت تأثير قرار خواهد گرفت! به اين پديده مي گويند: اثر نزديكي زماني
(. اين پديده زيرمجموعه خطاهايي است كه در آن انسان اكنون را ارزشمندتر از آينده مي داند. 
به عنوان مثال، وقتي شما تشنه هستيد، به نظرتان آب خيلي مهم خواهد بود؛ ولي اگر تشنگي شما 
رفع شود، ارزش آب را كمتر فرض خواهيد كرد و حاضر نيستيد كه زحمت برداشتن يك بطري آب 
را به دوش بكشيد. يعني انسان ها در ارزش گذاري، به وضعيت كنوني خودشان رجوع مي كنند. اين 
نوع ارزش گذاري يك خطاست، چراكه ارزش آن چيز تغييري نكرده است، بلكه اين تصور انسان از 

آن چيز بوده است كه ارزش آن را در ذهن زياد يا كم كرده است. 
نتيجه گيري: مغز ما ياد گرفته اس��ت كه از يك سري ميان بر اس��تفاده كند تا زمان تحليل و 
تصميم گيري و در نتيجه انرژي خود را كاهش دهد. در بسياري موارد اين تكنيك جواب مي دهد 
و ما س��ريع مي توانيم تصميم گيري كنيم و كار ما راه مي افتد. اما يادمان باشد بايد مغزمان را 
عادت دهيم كه در تصميم هاي مهم از سيستم ميان بر و كم انرژي به سيستم دقيق و عميق و 
باحوصله سوئيچ كند. چگونه؟ يكي از مهم ترين ويژگي هاي مغز انسان اين است كه مي تواند 
شبيه سازي آينده كند. يعني مي تواند س��ناريوهاي مختلفي را از آينده در ذهن خود توليد و 
تجسم كند. بنابراين مي توان در هنگام تصميم گيري هاي مهم، آينده هاي متفاوت را تصوير كرد 
و سپس گزينه اي را كه انتخاب كرده ايم، در آن سناريو تجسم كنيم )مثلًا خانه اي بدون استخر 

در تابستان يا ماشين بدون آب در يك سفر بلندمدت( و آنگاه دست به انتخاب بزنيم.

توصيه اي بهداشتي براي سفر اربعين
كاربري با نام »ماه نساء« در توئيتي نوش��ت: اربعيني هاي عزيز! از اينا 
درست كنيد براي تو راه تون. مايع دستشويي را بريزين رو اين پارچه ها و 
يا دستمال كاغذي ضخيم وبزاريد خشك بشه بعد به مربع هاي كوچيك 
برش كنيد وتو قوطي كوچيك بزاريد. ه��م جا كم مي گيره و هم كوله 

سنگين نميشه. يادگار اربعين سال گذشته است.  

هر كسي را بهر حرفي ساختند
محمد رهبري توئيت كرد: استدلال هاي سست يك اقتصاددان و يك 
حقوقدان در دفاع از كودتا ۲۸مرداد يكبار ديگر نشان داد كه تخصص و 
صلاحيت يك فرد در يك موضوع خاص به اين معنا نيست كه آن فرد 
در همه موضوعات صاحب صلاحيت است؛ و چه بسا با ورود به مباحثي 

كه در تخصصش نيست، اعتبار خودش را خدشه دار كند. 

 2 قطعه مهم از تكميل پازل 
كنترل رشد نقدينگي

مهدي گمركي در شبكه اجتماعي ويراستي نوشت: تلاش دولت براي كاهش 
رشد نقدينگي در حال به ثمر نشستن است. اما دو قانون مهم كه باعث توزيع 
عادلانه نقدينگي مي شود و از انباشت نقدينگي به نفع طبقه خاص سفته باز و 
دلال جلوگيري مي كند هنوز معطل مانده است. اگر قوانين ماليات برعايدي و 
بي اعتبار شدن معاملات غير رسمي اجرا نشود قطعاً تورم هم كنترل نمي شود!

تالاب انزلي غرق در فاضلاب
صفحه توييتري »فلات ايران« نوشت: مي دونيد ۷۲ دهنه فاضلاب خام 
به تالاب انزلي مي ريزه؟ فاضلابي كه در نبود تصفيه خانه شهر انزلي به 
 ش��دت كيفيت آب تالاب رو كاهش داده. معضل بعدي هم كوه زباله 
در س��راوانه. كوهي كه ۷ ليتر در ثانيه شيرابه وارد زرجوب و گوهررود 

مي كنه و در نهايت وارد تالاب انزلي مي شه. )عكس از رضا رفيع زاده(
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